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В статье рассматривается эволюционный путь развития коррупции как социального явления 
в России с IХ века и до наших дней. Коррупционные проявления, которые царили в среде чиновников в 
царской России, встречаются во фразеологизмах, пословицах и поговорках, в литературных произ-
ведениях. Авторы считают, что зарождение коррупции как явления в нашем Отечестве было свя-
зано с традициями общества, обыденным сознанием граждан. Многие правители яростно боролись 
с этим недугом, так как осознавали его губительность для государства. В статье особое внимание 
уделено сравнению коррупции с болезнью государства, ведь она очень заразна и быстро распростра-
няется по всем органам.
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Th e article examines the evolutionary path of the development of corruption as a social phenomenon in 
Russia from the 9th century to the present day. Corrupt manifestations that reigned among offi  cials in tsa-
rist Russia, are found in phraseologisms, proverbs and sayings, in literary works. Th e authors believe that 
the origin of corruption as a phenomenon in our country was associated with the traditions of society, the 
ordinary consciousness of citizens. Many rulers fi ercely fought against this ailment, as they realized its de-
structiveness for the state. Th e article focuses on comparing corruption with the disease of the state, because 
it is very contagious and spreads rapidly across all organs.
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